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Acta número 5/2022 

Comissió Permanent del Consell de la Formació Professional 

3 de novembre de 2022, 12.30 hores. Sala virtual 

 

Assistents: S’inicia la sessió a les 12.38 hores, sota la presidència de l’Im. Sr. 
Pau Gonzàlez Val, regidor d’Educació. Hi concorren les Sres. Maria Truñó 
Salvadó, comissionada d’Educació; Raquel Gil Eiroá, comissionada 
d’Ocupació; Munsa Mompió, cap de gabinet de la regidoria d’Educació; Gemma 
Verdés Prieto, cap de la Direcció d’Ensenyaments Postobligatoris i de Règim 
Especial del Consorci d’Educació de Barcelona; Neus Pons Pena, directora de 
la Fundació BCN Formació Professional; Rodrigo Plaza, representant de 
Comissions Obreres (CCOO); Isabel Moreno, de la Direcció d’Educació; 
Melcior Arcarons, Fundació Escola Cristiana de Catalunya; Marisol Zuil, 
secretària Consell Educatiu Municipal de Nou Barris; Lourdes González, Institut 
Mare de Déu de la Mercè; José Miguel Mayos Roca, Centres de Formació 
Professional Privats - Escoles Privades Independents de Catalunya 
(EPIC);  Neus Gomez, Assessora de la Gerència d’Educació de la Diputació de 
Barcelona; Manel Punsoda, Direcció de Democràcia Activa; Ruth Toribio, 
regidoria d’Infància i Joventut; Yésika Aguilar, Foment del Treball; Lourdes 
Sugranyes, Barcelona Activa; Eva Aguiló, CCAPAC; i amb la presència de la 
secretària del Consell, la Sra. Marta Carranza, que certifica, i la Sra. Laia 
Herrera, secretaria tècnica. 

Excusats: Joan Ramon Riera, regidor d’Infància, Joventut, Persones Grans i 
Persones amb Discapacitat; Virgínia Tenorio, Cambra de Comerç de 
Barcelona; Fabian Mohedano, Agència FPCAT; Eva Gajardo, UGT; Pati Sàrrias 
i Lluís Vila, FAPAES. 

 

 

 

1. Benvinguda del regidor d’Educació  

El regidor d’Educació, Sr. Pau González, dona la benvinguda a totes les 
persones assistents. Anuncia que es gravarà la sessió si no hi ha inconvenient. 
Demana que tothom s’identifiqui a efectes de poder elaborar l’acta i tancar 
micròfons si no es té la paraula. 

 

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

Es dona per aprovada sense esmenes.  
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3. Tancament de l’informe del grup de treball de “Plena continuïtat 

formativa en l’etapa 16-18 i reducció de l’abandonament educatiu”. 
 
Pau Gonzàlez recorda que el curs passat es va celebrar el grup de treball de 
“Plena continuïtat formativa en l’etapa 16-18 i reducció de l’abandonament 
educatiu”. A banda de realitzar tres sessions de treball es va organitzar durant 
el mes de juny el I Fòrum d’abandonament educatiu. Fruit dels debats que es 
van portar a terme en aquests dos espais s’ha elaborat un informe amb tot un 
seguit de propostes. 
 
Laia Herrera presenta l’informe resultat, explicant les principals propostes que 
s’han recollit, entre les que destaca el fet d’impulsar una Estratègia de ciutat 
contra l’abandonament educatiu prematur en la que s’actuï des de la prevenció, 
la intervenció i la compensació, i que tingui una visió específica segons el 
districte on s’actua. També es demana focalitzar la lluita contra l’abandonament 
en els estudis post-obligatoris atès que les taxes d’abandonament són molt 
elevades, especialment en els cursos de grau mig. Entre d’altres propostes, 
l’informe inclou comptar amb dades actualitzades sobre l’abast del fenomen, 
posar un focus especial en l’alumnat en situació de vulnerabilitat social i en 
visibilitzar les noies i disposar de places suficients per a tot l’alumnat que vulgui 
cursar ensenyaments d’FP  i que hagi patit abandonament escolar prematur. 
Per últim, es demana reforçar la coordinació entre etapes per garantir la 
continuïtat, potenciar i donar a conèixer els programes de noves i segones 
oportunitats educatives i desplegar la dotació de figures d’orientació a tots els 
centres d’FP. 
 
Rodrigo Plaza, CCOO, diu que li crida l’atenció que l’abandonament es 
concentra en alguns districtes i caldria analitzar en quins centres i en quines 
titularitats això passa i aprofundir en com es distribueix l’alumnat segons la 
seva complexitat. També demana si hi ha dades d’abandonament 
d’ensenyaments a distància d’FP.  
 
Pau Gonzàlez assegura que per fer bones polítiques cal tenir bones dades per 
conèixer la situació. Considera molt interessant el plantejament per anar 
desgranant les dades que generen aquest coneixement que ens permetrà 
entomar aquest repte. 
 
Explica que l’informe s’aprovarà en el Plenari. 
 
 
 
4. Balanç 10 anys de l’FP Dual. 
 
La comissionada d’Educació Maria Truñó pren la paraula per presentar el 
balanç dels 10 anys de l’FP Dual després de la jornada que va servir de 
reconeixement d’aquesta aposta. L’Ajuntament de Barcelona va ser una de les 
primeres administracions públiques que es va adherir a aquesta línia pionera a 
través de las seva participació com a prova pilot a les escoles bressol 
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municipals. El balanç va ser tan positiu que es va ampliar a totes les escoles 
bressols municipals, així com a altres departaments i empreses de 
l’Ajuntament. Considera que és un projecte molt ben valorat per tots els agents 
implicats, especialment per part dels instituts i l’alumnat, atès que es constata 
una millora de les competències i aprenentatges.  
 
La comissionada d’Ocupació Raquel Gil explica que aquesta política pública 
innovadora serveix per posar en valor l’FP Dual perquè la gent entengui que es 
pot desenvolupar en una administració i també en altres àmbits. Amb l’FP Dual 
es donen oportunitats i es posa en valor la formació i l’aprenentatge. Creu que 
l’acte commemoratiu va ser molt emotiu i va transmetre el compromís que té 
l’Ajuntament amb el projecte. 
 
Neus Pons, Fundació BCN FP, explica que un dels factors d’èxit és el treball 
conjunt amb tots els agents, incloent el Consorci d’Educació i el Departament 
d’Educació. A part de les escoles bressol, que son el referent, hi ha altres ens 
de l’Ajuntament que acullen estudiants com els districtes, els Instituts 
municipals, així com altres com Barcelona Activa, el Consorci d’Educació de 
Barcelona o la Fundació BCN FP. 
 
El balanç d’aquests deu anys és molt positiu i les dades hagi ho corroboren: 
l’Ajuntament ha acollit en FP dual 2.000 becaris i becàries de 21 famílies 
professionals diferents. Formen part del projecte fins a 24 centres d’FP, amb 
una inversió total de 6 milions d’euros.  
 
Maria Truñó assegura que l’Ajuntament de Barcelona és l’empresa de l’estat 
espanyol que acull més alumnat d’FP Dual. Explic que l’aposta de futur no 
només és créixer sinó també millorar les condicions dels estudiants. 

Pau Gonzàlez agraeix a tota la gent que fa possible que es faci aquesta feina 
continuada. 

 

5. Proposta d’ordre del dia del la comissió plenària. 
 

Pau Gonzàlez presenta la proposta d’ordre del dia pel Plenari del proper 23 de 
novembre. És la següent: 

 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.  
2. Aprovació de l’informe del grup de treball de “Plena continuïtat formativa 

en l’etapa 16-18 i reducció de l’abandonament educatiu”. 
3. Balanç 10 anys de l’FP Dual a l’Ajuntament. 
4. Presentació de les dades definitives de matrícula.  
5. Afers de tràmit:  

• Cessament i nomenament entitats del consell.  
• Elecció representant del Consell de l’FP de Barcelona al Consell 

de Ciutat 
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Sobre l’elecció del representant del Consell de l’FP al Consell de Ciutat explica 
que aquest òrgan està renovant els seus membres i que hi ha d’haver 
representants de tots els consells de participació sectorials. És per aquest 
motiu que cal que el consell de l’FP triï un representant. S’informa que es farà 
un enviament a tots els membres del Consell explicant aquesta elecció i 
demanant a les persones que presentin les seves candidatures. L’elecció es 
farà en el plenari del pròxim 23 de novembre.  
 
Manel Punsoda, Democràcia Activa, comenta que s’hauria de preveure algun 
tipus de presentació de candidatures perquè es pogués votar en el següent 
Plenari, així ja es podria incorporar en el Plenari del Consell de Ciutat del 
desembre. 
 
Manel Punsoda, Democràcia Activa, comenta que s’hauria de preveure algun 
tipus de presentació de candidatures perquè es pogués votar en el següent 
Plenari, així ja es podria incorporar en el Plenari del Consell de Ciutat del 
desembre. Considera que estaria bé que qui representi el Consell de l’FP no 
sigui institucional. 
 
Marta Carranza explica que la idea és fer el procés de selecció durant aquests 
dies abans del Plenari. Que la gent que es vulgui postular per formar part del 
Consell de Ciutat ho faci per correu electrònic i al Plenari s’explicarien les 
candidatures i es faria una votació en directe.  
 
Pau Gónzalez explica que s’ha d’iniciar el tràmit de la renovació de membres 
del consell atès que algunes entitats han informat a la secretària de canvis en 
els seus representants per jubilacions o noves incorporacions.  
 
S’aproven les noves incorporacions per part dels membres de la permanent. I 
s’informa que seran comunicades a la Comissió Plenària en el punt de 
cessaments i nou nomenaments del consell. 
 
6. Precs i preguntes. 
 
Ningú fa cap prec ni pregunta. 
 
El regidor agraeix la participació i emplaça a tothom a la sessió plenària del 
proper dia 23 de novembre, a les 12:30h a l’Institut Bonanova.  
 
Es tanca la sessió a les 13.20h 

 
 

 


